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مسئول قضایی:

قصور مدیران در ساماندهی حاشیه شهر کرمان 
پیگیری قضایی می شود

رییس کل دادگس�تری استان کرمان 
گف�ت: پیگیری قاطع قضای�ی مرتبط با 
قص�ور مدی�ران در س�اماندهی مناطق 
حاشیه ای ش�هر کرمان به صورت ویژه 

مورد توجه قرار گرفته است.
به گزارش ایرنا، یدالله موحد در چهارمین 
نشس��ت ش��ورای پیش��گیری از وقوع جرم 
دادگستری کل استان کرمان در سال جاری 

ب��ا تاکید بر لزوم تش��کیل کمیته ویژه س��اماندهی منطقه حاش��یه ای ۱۴ معصوم با حضور 
مس��ئولان شهرداری، بنیاد مسکن، راه و شهرس��ازی، فرمانداری، معاون عمرانی استانداری، 
ثبت اس��ناد و با نظارت مستقیم سازمان بازرس��ی افزود: مگر می شود قبول کرد منطقه ای 
با این وضعیت ۳۰ س��ال در حاش��یه شهر کرمان وجود داشته باشد و هر روز به مشکلات آن 

افزوده شود، اما دستگاه های مسئول در این زمینه کاری انجام ندهند؟
وی بر تبیین تکالیف هر یک از دس��تگاه ها به منظور س��اماندهی مناطق حاش��یه نش��ین 
از جمل��ه منطقه ۱۴ معص��وم تاکید کرد و ادامه داد: مدیران باید بر مبنای ادای مس��ئولیت 
و اجرای وظایف خود و نیز جبران کاس��تی های��ی که تاکنون رخ داده به این موضوع ورود و 
اقدامات را به ش��کلی ش��جاعانه پیگیری کنند زیرا با اقدامات محافظه کارانه نمی توان کاری 

را در این حوزه پیش برد.
نماین��ده عالی قوه قضاییه در اس��تان کرمان یادآور ش��د: موضوع نگران کننده این اس��ت 
که میزان قابل توجهی از اراضی دولتی در منطقه ۱۴ معصوم تصرف ش��ده و در این اراضی 
ساخت و سازهای غیرمجاز نیز انجام شده؛ در این میان سوال اصلی این است که دستگاه های 

مربوطه در ساماندهی وضعیت این منطقه چه طرحی را در دستور کار دارند؟
موحد تاکید کرد: مدیریت ش��هری به شکل کنونی موجب افزایش حاشیه نشینی و تصرف 
اراضی دولتی ش��ده و روز به روز این مشکل پیچیده تر خواهد شد؛ از این رو دستگاه قضایی 
بر مبنای نقش مطالبه گری از باب حفظ حقوق عامه و حفظ حقوق بیت المال ورود کرده و 

اقدامات این حوزه را با حساسیت و جدیت پیگیری می کند.
وی تصریح کرد: در ابتدا فرصتی به دستگاه های مربوطه می دهیم که چاره اندیشی کنند 
و هرکجا نیاز باش��د، پش��تیبانی لازم را نیز انجام خواهیم داد و پس از آن با هرگونه قصور در 

این زمینه از باب ترک فعل برخورد خواهیم کرد.
رییس کل دادگستری استان کرمان ضمن اشاره به این مطلب که به منظور مقابله با ساخت 
و س��ازهای غیرمجاز در مناطق حاشیه نشین کرمان بسیاری از آرای کمیسیون ماده ۱۰۰ با 
همکاری قضات شجاع دستگاه قضایی صادر شده اما حتی یک مورد از آن اجرایی نشده است، 
تاکید کرد: اگر مس��ائل زیربنایی و مهم ۱۴ معصوم انجام نش��ود، نمی توان به سایر مسائل از 

جمله بهسازی معابر، مقابله با انشعابات غیرمجاز ، برخورد با زمین خواری و ... پرداخت. 
موحد به تجربه معاونت اجتماعی و پیش��گیری از وقوع جرم دادگس��تری کل اس��تان در 
س��اماندهی منطقه حاشیه نشین محله صنعتی نیز اش��اره و بیان کرد: به منظور ساماندهی 
منطقه ۱۴ معصوم نیز باید تکالیف هر یک از دس��تگاه ها  مشخص و در بازه زمانی معقول و 
منطقی انجام ش��ود . وی یادآور ش��د: در سال های  گذشته اراده ای جمعی به منظور مقابله 
با حاش��یه نشینی در کرمان شکل گرفت و با همکاری تمامی سازمان های مربوطه، اقدامات 
بسیار خوبی انجام شد که تداوم این اقدامات می تواند وضعیت شهری کرمان را بهبود بخشد. 
رییس کل دادگس��تری استان کرمان با اش��اره به این مطلب که مشکل اصلی در ساماندهی 
منطقه ۱۴ معصوم ناشی از خلاء اراده است، تاکید کرد: دستگاه های نظارتی باید همراهی و 
پشتیبانی کنند تا این مشکلات برطرف شود. موحد خاطرنشان کرد: باید با بازخوانی اقدامات 
انجام ش��ده در سال های گذش��ته در مبارزه با زمین خواری، تکالیف و مسئولیت سازمان ها 
مش��خص شود و دس��تگاه قضایی نیز از باب مدعی العموم ورود می کند و هر دستگاهی که 
وظیفه خود را انجام نداده باید پاسخگو باشد. وی در ادامه بر حضور شخص مدیران دستگاه 
های اجرایی به منظور تدوین برنامه جامع مقابله با حاشیه نشینی و ساماندهی مناطق حاشیه 
نش��ین از جمله منطقه ۱۴ معصوم تاکید کرد و گفت: در این زمینه به دنبال حل مش��کلات 
استان هستیم و مدیران باید با حضور خود زمینه ای را فراهم کنند که مسئولیت های قانونی 
آنها در سریعترین زمان ممکن و با استفاده حداکثری از ظرفیت های موجود اجرا شود. وی 
تاکید کرد: در شورای پیشگیری از وقوع جرم استان به دنبال تصمیم گیری و تصمیم سازی 

برای حل مشکلات هستیم و از این رو حضور شخص مدیران مورد تاکید است.
وی وضعیت کنونی شهر کرمان را حاصل برخی قصور انجام شده در گذشته دانست و تاکید 

کرد: در گذشته همین گونه عمل کرده ایم که این وضعیت شهر ماست.
به گزارش ایرنا معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان کرمان نیز 
در این نشست با اشاره به ورود جدی و قاطعانه دستگاه قضایی به موضوع ساماندهی منطقه 
حاش��یه ای ۱۴ معصوم شهر کرمان گفت: پایگاه پیش��گیری و انسجام بخشی اجتماعی این 

منطقه نیز مکان یابی شده و بزودی راه اندازی خواهد شد.
س��ید مهدی قوی��دل افزود: پیرو مصوبات جلس��ه قبل ش��ورای پیش��گیری از وقوع جرم 
دادگستری کل استان کرمان، موضوع ساماندهی منطقه ۱۴ معصوم در اولویت قرار گرفته ه 
در این زمینه پس از بررسی های کارشناسی وظیفه هر یک از دستگاه ها در این حوزه احصا 
و به آنها اعلام شده است. وی با اشاره به اینکه منطقه حاشیه ای ۱۴ معصوم در جوار منطقه 
الله آباد واقع ش��ده و اینک جمعیت آن افزون بر هفت هزار نفر اس��ت، عنوان کرد: معتادان 
متجاه��ر، وجود زباله گردها، کودکان کار و زن��ان معتاد، زمین های خالی و مجهول المالک، 
زمین خواری گس��ترده، نزاع های ملکی، نرخ بالای زنان بی سرپرس��ت و سرپرس��ت خانوار، 
ک��ودکان بازمانده از تحصیل، وجود کوره های قدیمی، نرخ بالای بیکاری، کودک همس��ری 
و آس��یب های روانی، خرید و فروش مواد مخدر و ... از جمله مس��ائل و مشکلات موجود در 

منطقه حاشیه ای ۱۴ معصوم است که باید نسبت به ساماندهی آنها اقدام شود.

از ابتدای سال جاری تا کنون:

قریب به 15 هزار مترمربع فضای سبز در ناحیه ویژه 
بهاران سنندج احداث شده است

س�نندج – عص�ر آزادی : مدی�ر 
به�اران  وی�ژه  ناحی�ه  ش�هرداری 
سنندج گفت: از ابتدای سالجاری و 
در راستای توسعه سرانه فضای سبز 
و همچنین ارتقاء سطح سیما و منظر 
15 ه�زار مترمرب�ع فضای س�بز در 

شهرک بهاران احداث شده است
مدی��ر ش��هرداری ناحیه وی��ژه بهاران 

س��نندج گفت: از ابتدای سالجاری و در راستای توسعه س��رانه فضای سبز و همچنین ارتقاء 
سطح سیما و منظر ۱5 هزار مترمربع فضای سبز در شهرک بهاران احداث شده است.

عابدین لطفی آمار احداث فضای سبز ناحیه بهاران را از ابتدای امسال اعلام کرد.
مدیر شهرداری ناحیه ویژه بهاران سنندج عنوان کرد: با توجه به نقش فضای سبز در ارتقاء 
کیفیت زیست محیطی، ارتقاء سطح نشاط اجتماعی و همچنین مکانی مناسب برای پر کردن 
اوقات فراغت ش��هروندان؛ در چند س��ال اخیر توسعه سرانه فضای س��بز یکی از اولویت های 

کاری این ناحیه  بوده است.
مهن��دس عابدین لطفی گفت: درهمین راس��تا و ب��ا برنامه ریزی ص��ورت گرفته از ابتدای 

سالجاری عملیات احداث حریم سبز در چندین معبر اصلی شهرک بهاران اجراشد.
وی از احداث ۱5 هزار مترمربع فضای سبز در ناحیه ویژه بهاران از ابتدای سالجاری تا کنون 
خبر داد و عنوان کرد: احداث ۴2۰۰ مترمربع حریم سبز بلوار پیروزی حدفاصل میدان شهید 
برهان عالی تا ورودی مسکن مهر، احداث 2۳۰۰ مترمربع حریم سبز از سه راه پاوان تا ورودی 
خیابان بوستان و احداث حریم سبز بلوار 29 اسفند به متراژ 2 هزار مترمربع از جمله فضاهای 

سبزاحداث شده در سالجاری در ناحیه بهاران است.
مهندس لطفی افزود: احداث ۱5۰۰ مترمربع فضای سبز در ویلاشهر سه راه آگاهی و ۱2۰۰ 
مترمربع فضای سبز داخل محدوده مرزبانی هم از دیگر اقدامات این ناحیه در راستای احداث 

فضای سبز است.
وی اعلام کرد: فضای س��بز ابتدای ورودی بهاران ۱7/2 محله بهارستان جنب آرامستان به 
متراژ 2 هزار مترمربع و احداث ۱6۰۰ مترمربع حریم سبز ابتدای ورودی زیباشهر هم از دیگر 

پروژه های در حال اجرا این شهرداری در راستای توسعه سرانه فضای سبز است. 
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تش�دید و ت�داوم آلودگی ه�وای تبریز برای 
چندمی�ن روز متوال�ی در ۲ هفته اخیر، اعضای 
شورای اس�لامی این کلان شهر و مدیران اداره 
کل حفاظت محیط زیس�ت آذربایجان شرقی را 
گ�رد هم آورد تا برای ب�رون رفت از این چالش 

زیست محیطی هم افزایی و همفکری کنند.
به گزارش ایرنا، کلان ش��هر ۱.۸ میلیون نفری که 
جمعیت آن روزها به دلیل رفت و آمدهای س��اکنان 
اجتماع��ات پیرامونی به بیش��تر از 2 میلیون نفر می 
رسد، با مش��کل آلودگی هوا، به ویژه در فصول سرد 

سال مواجه است. 
هر چن��د عوامل مختلفی در آلودگ��ی هوای تبریز 
دخیلن��د، اما مردم می گویند که دیگر ش��عاردرمانی 
و اظهارنظره��ای صرف و بدون عم��ل در این زمینه 
بی فایده اس��ت و نهادهای مسوول از قبیل اداره کل 
حفاظت محیط زیست و ش��هرداری تبریز، به عنوان 
متولی اصلی مدیریت ش��هر، باید برای انجام حداقل 

اقدامات مورد انتظار در این زمینه وارد گود شوند. 
در همین راس��تا س��ی و یکمین جلس��ه ش��ورای 
شهر ششم به بررس��ی معضل آلودگی هوای تبریز و 
راهکارهای هم افزایی و همکاری این نهاد با اداره کل 
حفاظت محیط زیست برای رفع این مشکل یا کاهش 

آن اختصاص یافت. 
درباره چرایی آلودگی هوایی تبریز، به خصوص در 
روزهای سرد که بروز پدیده وارونگی نیز مزید بر علت 
می ش��ود، باید گفت که بنا بر اعلام نظر کارشناسان 
2۰ تا 27 درصد آن ناش��ی از مازوت سوزی نیروگاه 
تبریز به جای گازوییل یا گاز مایع است، ضمن اینکه 
مسوولان نیروگاه به س��هل انگاری در انجام اقدامات 
ض��روری به موقع ب��رای کاهش آلاین��ده ها از قبیل 

نصب فیلتر در دودکش ها متهم هستند.
همچنین لازم به یادآوری اس��ت که در کلان شهر 
تبریز روزانه بیش از 6۰۰ هزار دس��تگاه خودرو تردد 
می کن��د و 6۰۰ دس��تگاه اتوبوس فرس��وده ناوگان 
اتوبوس��رانی نیز به اندازه چندین کارخانه بزرگ دود 
تولی��د می کنند ک��ه در مجموع س��هم بیش از 7۰ 

درصدی در آلودگی هوای شهر دارند. 
به این موارد باید توس��عه صنعت��ی در غرب تبریز، 
با توجه به غربی- ش��رقی بودن جهت وزش بادها در 
این شهر، را نیز اضافه کرد که روزانه حجم انبوهی از 

ذرات معلق و سمی را وارد آسمان می کنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت آذربایجان شرقی 
گف��ت: عمده ترین کانون آلودگی هوا در تبریز مازوت 
سوزی نیروگاه حرارتی و وسایط حمل و نقل عمومی 

اس��ت. حس��ن عباس نژاد، در صحن علنی ش��ورای 
اسلامی تبریز با بیان اینکه پدیده های زیست محیطی 
فرسایشی هس��تند، افزود: پدیده های مختلفی باعث 
آلودگی این شهر شده و در فصل سرد با وارونگی هوا، 

اثرات آلودگی بیشتر دیده می شود.
وی ب��ا بیان اینکه وضعیت محیط زیس��تی ش��هر، 
مربوط به یکی 2 س��ال نیست، اظهار داشت: از سال 
ها قبل این ش��هر بدون در نظر گرفتن موارد زیست  

محیطی رشد و توسعه یافته است.
مدیرکل حفاظت از محیط زیست آذربایجان شرقی 
با اش��اره به اینکه مصرف مازوت مصوبه شورای عالی 
امنیت ملی اس��ت و تنها استانی که نسبت به مصرف 
آن اعلام جرم شده، این استان است، گفت:هم اکنون 
پرونده در شعبه 2۳ بازپرس��ی در جریان است؛ باید 
ملاحظات زیس��ت  محیطی در مص��رف مازوت برای 
نیروگاه تبریز در نظر گرفته ش��ود و از فیلتر استفاده 

کنند، که این کار انجام نمی شود.
عب��اس ن��ژاد، با بی��ان اینک��ه نی��روگاه و مجتمع 
پتروش��یمی باید در شعاع ۳۰ کیلومتری خارج شهر 
باشند، ادامه داد: وضعیت هوای تبریز هم اکنون برای 
گروه های ناس��الم حساس است و در صورت مصرف 
مازوت در این نیروگاه باید ملاحظات لازم انجام شود 

که این ملاحظات انجام نمی شود.
عضو شورای اسلامی تبریز نیز در این جلسه با بیان 
اینک��ه اقدام عاجل در کرون��ا در دوره پنجم به مبلغ 
۱۰ میلیارد مصوب ش��د، گفت: تبعات بحران زیست 

محیطی در این ش��هر کمتر از کرونا نیست و در این 
زمینه نیاز به اقدام عاجل وجود دارد.

فریدون بابایی اقدم، افزود: ش��ورای اسلامی تبریز 
م��ی خواه��د بخش��ی از آلایندگ��ی و ایراداتی را که 
مربوط به شهرداری است، با مصوب کردن هزینه رفع 

کند و در این راستا قدم مثبتی بردارد.
وی با بی��ان اینکه ما ناگزیر م��واردی را در صحن 
ش��ورای اس��لامی  مطرح می کنیم، اظهار داش��ت: 
طبق وظایفی که قانون به عهده ش��ورا گذاشته شده 
و با اس��تناد به ماده وظایف قانونی شوراها و مشخصا 
بندهای 2، ۱9، 2۰ و 2۱ ش��ورا در خصوص بهداشت 

شهر به این موضوعات ورود می شود.
عضو ش��ورای اس��لامی تبریز با اش��اره به اینکه ما 
ش��ورای ش��هر هس��تیم و کارمند و مدیر شهرداری 
نیس��تیم، گفت: در کنار نظارت های زیست محیطی، 
س��ایر مجموعه ه��ا نیز می توانن��د در برخی از مفاد 

قانونی در حوزه محیط زیست ورود کنند.
بابایی اقدم، ادامه داد: موضوعات مختلفی از جمله 
زباله های بیمارس��تانی، آبیاری بوستان های صیفی 
جات با اس��تفاده از آب فاضلاب و اس��تفاده از پساب 
های چرم ش��هر و فاضلاب صنعتی در س��بزی کاری 
و کاش��ت ها مطرح اس��ت که تاکنون برای رفع این 

مشکلات اقدامی انجام نشده است.
وی ی��ادآوری کرد: تاکنون نش��نیده ام که محیط 
زیس��ت س��هم آلایندگی اتوبوس ها را به شهرداری 
تبریز گوش��زد کند در حالی که این س��هم در سایت 

پایش برای مناطق مختلف شهر مشخص است. 
عضو ش��ورای اس��لامی تبریز گف��ت: مباحثی در 
خصوص تابلوهای نش��ان دهنده آلایندگی در تبریز 
وج��ود دارد ب��ه این معنا ک��ه برخی از ای��ن تابلوها 
ش��اخص ها را درست نش��ان نمی دهند و با توجه به 
اینکه این موضوع با س��لامت شهروندان ارتباط دارد، 

باید در این زمینه حساسیت بیشتری نشان داد.
بابایی اقدم، افزود: تمامی این مباحث و رفع و رجوع 
آن در وس��ع محیط زیست نیست و اگر این اداره کل 
در این زمینه کاری انجام ندهد باید بند 2۰ ش��ورا را 
فعال کرد. عضو دیگر شورای اسلامی تبریز نیز در این 
جلس��ه با بیان اینکه بهتر است ابعاد مختلف آلودگی 
محیط زیست تبریز مشخص و حقایق مختلف آن به 
شهروندان تبیین ش��ود، گفت: این موضوع به قدری 
دارای اهمیت است که هرچقدر سریع برای این مورد 
هزینه شود، بسیار جایز بوده و اصلا مبلغ های مطرح 

شده محل صحبت ندارد.
علی نوای باغبان، با اشاره به اینکه شورای اسلامی 
تبریز و اداره کل حفاظت محیط زیس��ت آذربایجان 
ش��رقی م��ی توانند در اقدامات مش��ترک ب��ه نتایج 
مطلوبی برای کاهش آلایندگی هوای تبریز برس��ند، 
افزود:  دانش��گاه علوم پزشکی تبریز نیز بهتر است در 

رابطه با ابعاد این آلودگی آماری ارایه دهد.
وی یادآوری کرد: وظایف دس��تگاه ها در خصوص 
کاهش آلایندگی هوا مشخص است و شورا باید از این 

دستگاه ها پاسخ بخواهد.
یکی دیگر از اعضای ش��ورای اسلامی تبریز نیز در 
این جلسه گفت: حدود 7۰ درصد آلایندگی این شهر 
مربوط به وسایل نقلیه متحرک است و ضریب خطرها 
اعمال نشده است و باید سهم منابع متحرک و ساکن 

در آلایندگی این شهر مشخص شود.
ش��هرام دبیری، با بی��ان اینکه پیش��نهاداتی برای 
پیشگیری در رابطه با منابع متحرک داده شده، اما در 
موارد غیرمتحرک چیزی ارایه نشده است، افزود: آمار 
مشخص و مس��تندی باید در این زمینه ارایه شود تا 

بتوان بر اساس آن اقداماتی مشخص انجام داد.
رییس ش��ورای اس��لامی تبریز نیز در این جلس��ه 
گفت: بهتر اس��ت در جلس��ه ای مجزا به مش��کلات 

زیست محیطی تبریز بصورت جدی پرداخت شود.
حجت الاسلام رسول برگی، افزود: مدیریت کاهش 
زمان سفرهای شهری از طرح هایی است که باید در 
این زمینه اقداماتی انجام داد تا در پایانه های اتوبوس 
شهری و ایستگاه مترو تا ایستگاه مورد نظر، مسافران 

در سریعترین زمان و با بهترین شیوه جابجا شوند.

عضو هیات مدیره باشگاه تراکتور با بیان 
اینک�ه نماین�دگان آذربایجان ش�رقی در 
مجلس پیگی�ر حمایت مالی ش�رکت مس 
از تیم فوتبال باش�گاه هس�تند، گفت: این 
ش�رکت در قبال مس�ئولیت های اجتماعی 

خود به تراکتور کمک خواهد کرد.
هوش��نگ نصیر زاده در گفت و گویی با اشاره 
به انتش��ار اخباری مبنی بر کمک ۳۰۰ میلیارد 
تومانی ش��رکت مس به تراکت��ور، افزود: کمک 
مالی ش��رکت مس خیلی پایین تر از رقم مطرح 
ش��ده ۳۰۰ میلی��ارد تومان��ی در فضای مجازی 

است.
وی اضافه کرد: مقرر ش��ده تا ظرف یک هفته 
آین��ده کارگروهی برای بررس��ی ای��ن موضوع 

تشکیل شود.
نصی��ر زاده همچنی��ن از اضافه ش��دن مربی 
بدنس��از خارجی به کادرفن��ی این تیم در آینده 
ای نزدیک خبر داد و گفت: تمام کارهای حضور 
این مربی تقریبا انجام ش��ده و وی بزودی برای 

پیوستن به تراکتور راهی تبریز خواهد شد.
وی همچنی��ن در مورد جذب رضا قوچان  نژاد 
و برنامه باشگاه در این زمینه، اظهار کرد: قوچان  
نژاد در حال حاضر بازیکن آزاد است و قرار شده 
تا سولدو فیلم بازی های وی را ببیند و نظر خود 

را درباره جذب این بازیکن اعلام کند.
تی��م فوتبال تراکتور در پایان هفته هش��تم با 
هش��ت امتیاز در رده دوازدهم جدول قرار دارد 
و در ادام��ه رقاب��ت های لیگ برت��ر، ۱۹ آذر در 
رفسنجان به مصاف مس این شهر خواهد رفت. 

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری مراغه 
با اش�اره به اینکه صدور س�ند تک ب�رگ برای 
اراضی ملی شهرستان از اول سال گذشته آغاز 
شده، گفت: امسال با اجرای طرح کاداستر برای 
۱۷ ه�زار هکت�ار از این اراضی س�ند تک برگ 
ص�ادر ش�ده و ت�ا پایان س�ال نی�ز کل اراضی 

سنددار می شوند.
ناصر ش��کری در گفت وگو با خبرن��گار ایرنا افزود: 
مراغه حدود ۱۲۵ هزار هکتار اراضی ملی دارد که ۳۰ 
هزار و ۲۰۰ هکتار  آن اراضی ملی سهند است و سال 

گذشته برای این اراضی سند تک برگ صار شد. 

وی با اشاره به اینکه بخشی از ۹۴ هزار و ۸۰۰ هکتار 
باقیمانده نیز دارای س��ند قدیمی و دفترچه ای اس��ت، 
اضاف��ه کرد: در مجموع می توان گفت که از اول س��ال 
۱۳۹۹ تاکنون برای حدود ۶۰ کل اراضی ملی شهرستان 
سند تک برگ صادر شده است. به گفته وی نقشه برداری 
کاداستر و صدور سند برای ۴۴۰ پلاک با حدود ۲۵ هزار 
هکتار مساحت نیز در حال تشکیل پرونده و صدور سند 
است. رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری مراغه اضافه 
کرد: صدور سند برای اراضی ملی با هدف جلوگیری از 
تخریب و تصرف این اراضی توس��ط س��ودجویان انجام 
می شود و اداره منابع طبیعی و آبخیزداری مراغه در این 
زمینه بسیار جدی است. به گزارش ایرنا برای صدور سند 
مالکیت اراضی ملی، تش��ریفات خاصی معین شده که 
از جمله آنها می توان به قطعیت برگ تش��خیص اشاره 
کرد؛ علاوه بر قطعیت برگ تشخیص جهت صدور سند 
مالکیت، ادارات منابع طبیعی باید نقشه های اراضی ملی 
و مستثنیات قانونی را بر اساس سیستم کاداستر تهیه 
کنند و ادارات ثبت اس��ناد و املاک کشور باید تا صدور 
اسناد، نقشه های اراضی منابع ملی و دولتی را به عنوان 

اسناد رسمی بپذیرند و آن را ملاک عمل قرار دهند.

عضو هیات مدیره باشگاه:

شرکت مس در قبال مسئولیت های اجتماعی خود به تیم تراکتور کمک می کند
رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری:

کل اراضی ملی مراغه تا پایان سال سنددار می شود

ریی�س مجمع نمایندگان م�ردم آذربایجان ش�رقی در مجلس 
شورای اسلامی گفت: آموزش زبان های محلی در مدارس انسجام 

ملی در کشو را ارتقا می دهد.
محمدحس��ین فرهنگی در یک گفت و گوی خب��ری با تاکید بر اینکه 
آموزش زبان مادری در مدارس جزو اصول مصرح قانون اساس��ی اس��ت 
و اجرایی می ش��ود، افزود: این مصوبه کمیس��یون آموزش و تحقیقات با 
مطالعات لازم انجام ش��ده و به خلاء قانون��ی در مورد آموزش زبان های 

اقوام مختلف در کشور پایان می دهد.
وی به عنوان طراح مصوبه فوق، با اش��اره به اینکه کمیس��یون آموزش 
و تحقیقات مجلس ش��ورای اسلامی با حساسیت و دقت مورد نیاز آن را 
بررس��ی و مورد کنکاش قرار داده است، اظهار داشت: شیوه نامه اجرایی 

این مصوبه عین اصل قانون اساسی در این زمینه است.
فرهنگی با اشاره به اظهارات یکی از نمایندگان تهران، ری و شمیرانات 
در مخالفت با طرح اجرای اصل ۱۵ قانون اساسی افزود: متاسفانه ایشان 
در خصوص مصوبه اخیر کمیسیون آموزش و تحقیقات اعلام کرده است 
که این مصوبه مغایر امنیت ملی است در حالی که باید مشخص کند که 

با چه مبنایی چنین موضوعی را مطرح می کند.

وی با ابراز تاس��ف و تعجب از اینکه نماینده مجلس علیه قانون اساسی 
موضع گیری کرده اس��ت، یادآور شد: ایش��ان باید توضیح دهند که چرا 
مخالف قانون اساس��ی موضع گرفته و چنین اتهام س��نگینی را به قانون 

اساسی وارد کرده است.
نماینده مردم تبریز، آذرش��هر و اسکو در مجلس شورای اسلامی اضافه 

ک��رد: اصل پانزدهم قانون اساس��ی که دقیقا" ب��رای حفظ امنیت ملی و 
تضمی��ن کننده حقوق اقوام در آموزش زبان مادری اس��ت، باید اجرایی 
ش��ود. به گزارش ایرنا، رئیس کمیس��یون آموزش، تحقیق��ات و فناوری 
مجلس ش��ورای اسلامی هفته جاری اعلام کرد: تدریس زبان های محلی 
و قومی برای پایه های هفتم و دهم مدارس پیش بینی ش��ده اس��ت که 
البته به صورت اختیاری خواهد بود. علیرضا منادی سفیدان با اعلام اینکه 
طرح تدریس ادبیات و زبان های قومی و محلی راهی صحن علنی ش��ده 
اس��ت، افزود: بررس��ی طرح اجرای اصل ۱۵ قانون اساسی در کمیسیون 
آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس در قالب پنج ماده به پایان رسیده و 
برای بررس��ی در صحن علنی به هیأت رئیسه ارجاع شد. به گفته وی، بر 
اس��اس این طرح وزارت آموزش و پرورش مکلف اس��ت از سال تحصیلی 
۱۴۰۳ – ۱۴۰۲ ترتیب��ی اتخاذ کند تا ادبیات و زبان های محلی و قومی 
متناس��ب با هر منطقه به صورت دو واحد اختیاری )دو ساعت در هفته( 
در پایه های هفتم و دهم آموزش داده شود. در همین حال احمد نادری، 
نماینده مردم تهران، ری و ش��میرانات در مجلس شورای اسلامی و نایب 
رئیس کمیس��یون آموزش، تحقیقات و فن��اری آن اعلام کرد که اجرای 

اصل ۱۵ قانون اساسی مخالف منافع ملی است.

نماینده مجلس: 

آموزش زبان های محلی انسجام ملی را افزایش می دهد

رئیس جهادکش�اورزی آذربایجان شرقی از اجرای طرح مشارکت 
بهره برداران در توسعه پایدار کشاورزی استان با همکاری ژاپن خبر 

داد.
اکبر فتحی در یک گفت وگوی خبری اظهار کرد: این طرح در ۱۲ شهرستان 
و ۷۰ روستای استان با مشارکت خود بهره برداران در حال اجرا است که به 
احی��ای دریاچه ارومیه کمک خواهد کرد. وی اف��زود: در این طرح اقدامات 
به زراعی )مصرف آب کمتر برای تولید محصول بیشتر(، دقت بیشتر در انتقال 
آب و جلوگیری از هدر رفت آب مزارع و در نهایت صرفه جویی انجام می شود. 
فتحی با بیان این که امیدواریم این طرح به سایر روستاهای آذربایجان شرقی 
نیز تس��ری یابد، گفت: این طرح در راستای توجه به معیشت و درآمد بهره 

برداران برنامه ریزی شده است و بر این اساس می خواهیم با استفاده از تجارب 
بین المللی بدانیم که چگونه می توان با مصرف آب کم، محصول بیش��تری 
تولید کرد. رییس جهادکشاورزی آذربایجان شرقی با بیان این که در این راستا 
برخی اقدام زیرساختی چون احداث شبکه های آبیاری انجام شده است، افزود: 
از تمامی کشاورزان خواهشمندیم تا هر چه سریع تر به تجهیز مزارع خود به 
این نوع شبکه ها اقدام کنند و ۸۵ درصد منابع مالی این اقدام از محل منابع 
دولتی تامین می شود. وی با اشاره به وضعیت بحرانی دریاچه ارومیه، اظهار 
کرد: در کنار این حوضه، ۲ حوضه آبریز دیگر استان نیز درگیر خشکسالی 
و کم آب هس��تند. فتحی با بیان این که اقدامات جهادکشاورزی در حوزه 
خشکس��الی دریاچه ارومیه در دو بحث ارتقای راندمان آبیاری و عملکرد 

در واحد س��طح انجام می گیرد، گفت: در بح��ث راندمان آبیاری، اجرای 
شبکه های آبیاری و بهسازی کانال های آبیاری و سیستم های نوین آبیاری 
چون قطره ای و بارانی مطرح هس��تند. رئیس جهاد کشاورزی آذربایجان 
ش��رقی با اشاره به طرح حذف محصولات پرمصرف آبی در اراضی حوضه 
دریاچ��ه ارومیه و جایگزینی آن با محصولات کم آب بر، افزود: این اقدام 
م��ورد اقبال کش��اورزان نیز قرار گرفته اس��ت و با مش��ارکت خود آن ها 
انجام می ش��ود. وی در خصوص این که آیا این طرح باعث کاهش درآمد 
کشاورزان نمی شود، خاطرنش��ان کرد: تنها در حوزه محصولات جالیزی 
چون گوجه فرنگی و خیار، طی س��ال های اخیر گلخانه هاب استان رشد 

۳۲۰ درصدی داشتند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان:

طرح توسعه پایدار کشاورزی با مشارکت ژاپن در آذربایجان شرقی اجرا می شود

هم افزایی برای رفع مشکل آلودگی هوای تبریز


